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یـادداشـــت

رئیس جمهور روسیه در فرماني استقلال دو استان 
جدايي طلب لوهانسک و دونسک را در شرق كشور اوكراين 
به رسمیت شناخت اما آن چه در اين میان اهمیت دارد اين 
است كه بايد به او يادآور شد شرق اوكراين كريمه نیست. 
همین اوكرايني ها در كنار روس ها سال ها در برابر تجاوز ارتش 
ناپلئون و بعدها هیتلر ايستادند و میلیون ها كشته دادند. بايد 
توجه داشت كه روسیه به زمین سفت رسیده و ديگر دوره 
اينكارها گذشته است. از سوی ديگر بايد توجه داشت كه فرمان 
پوتین نقض آشكار توافق آلماتي در دسامبر سال ١٩٩١ است 
كه مرزهاي درون شوروي بین جمهوري هاي پانزده گانه را 
به رسمیت شناخت. اين فرمان درعمل توافق مینسک را كه 
روسیه اين همه بر اجراي آن تاكید داشت را نابود كرد. پوتین 
با اين فرمان ريسک بزرگي كرده است و بحران اقتصادي ناشی 
از تحريم ها به او درس بزرگی مي دهد. روسیه امروز مقابل 
اصولی قرار گرفته است كه در گذشته خود تلاش های زيادی 
كرد تا ديگران آن را به رسمیت شناسند. خواسته هايی كه 
سال ها محل نزاع بود و در جمهوری های خودمختار شوروی 
مشكلات زيادی ايجاد كرده بود. پوتین قدرت نرم روسیه را 
در اوكراين با صدور فرمان استقلال لوهانسک و دونستک به 
رسمیت شناخت. استقلال دو استان جدايي طلب سبب شد تا 
قدرت روسیه قرباني شود و بي شک اين قدرت سخت است 
كه در نهايت با شكست روبه رو مي شود. درس هاي افغانستان 
براي شوروي، امروز پیش روي پوتین قرار دارد همه شواهد 
نشان مي دهد اين فرمان خودزني روسیه بود و بس. اتفاقی كه 
در گذشته نیز گريبان روسیه و شوروی را نیز گرفته بود اما به 
نظر می رسد از آن اتفاق ها درس های لازم گرفته نشد و باز هم 
پوتین مسیر اشتباه را انتخاب كرده است. بايد توجه داشت كه 
شعارهاي روسیه در مخالفت با يک جانبه گرايي ايالات متحده 
آمريكا درسطح بین المللي با صدور اين فرمان بی اعتبار شد. 
زيرا پوتین نشان داد روسیه وقتي خود را در قدرت ببیند بدتر 
از آمريكا عمل مي كند. پوتین توجه ندارد نقض تمامیت ارضي 
يک كشور اگر رويه شود چه آسیب های جدي بر موقعیت 
شكننده روسیه و بیست منطقه خودمختار در اين كشور 
وارد مي شود. اتفاقی كه در گذشته نیز گريبان اتحاد جماهیر 
شوروی را گرفته است و بیش از هر كشور ديگری همین روسیه 
را در معرض خطر قرار می دهد. اگر قرار بود ادعاهای تاريخی 
در نقض تمامیت ارضی كشورها موثر باشد همه جغرافیای 
سیاسی شرق و جنوب اروپا و قفقاز قابل تغییر است. اين ادعاها 
می تواند فصل جديدی از ناامنی را در شرق اروپا دامن بزند. 
بحران اوكراين همان گونه كه قابل پیش بینی بود شايد به 
يک جنگ تمام عیار بدل نشود اما مشخصا پس لرزه های آن 
در آينده ادامه دارد و شايد موجبات اتفاقات تلخ ديگری نیز در 

شرق اروپا و آسیای میانه شود.

اما و اگرهای فرمان پوتین

 تسلیت مخبر
 به آیت ا... سیدمحمد خامنه ای

 . . . معاون اول رئیس جمهور در پیامی به آيت ا
ايران شناسی،  بنیاد  رئیس  سیدمحمد خامنه ای 
درگذشت همسر وی را تسلیت گفت. متن پیام محمد 
مخبر به شرح زير است: انالله  واناالیه راجعون حضرت 
آيت ا... جناب آقای سیدمحمد خامنه ای رياست محترم 
بنیاد ايران شناسی درگذشت همسر گرامیتان را به 
جنابعالی و خانواده محترم صمیمانه تسلیت می گويم 
و از خداوند متعال برای آن مرحومه رحمت و غفران 
الهی و برای جنابعالی و ساير بازماندگان صبر جمیل 

مسألت دارم. 

نامه نماینده مجلس به وزیر ارتباطات
مجتبی توانگر رئیس كمیته اقتصاد ديجیتال مجلس 
در نامه ای به عیسی زارع پور وزير ارتباطات و فناوری 
اطلاعات با انتقاد از كاهش سرعت اينترنت گفت كه 
در مدت كوتاهی پس از استقرار تیم جديد مديريتی 
در وزارت ارتباطات، متاسفانه نه تنها حركت به سمت 
اهداف تبیین شده در اسناد رسمی اين حوزه شدت 
نگرفته كه به صورت عملیاتی اين موضوع منجر به 
نارضايتی گسترده در میان مردم و كسب  وكارها شده 
است. در اين نامه آمده است: »جناب آقای زارع پور 
شما خوب می دانید كه هرگونه كم كاری در اين حوزه 
نه تنها فرصت های رشد اقتصادی را از كشور می گیرد؛ 
بلكه زمینه ساز نارضايتی و به دنبال آن افزايش تمايل به 
مهاجرت در میان گروه های نخبه و توانمند می شود و 
با انكار مشكل نمی توان تجربه تلخ ملموس میلیون ها 
شهروند را منكر شويم و مشكلات به وجود آمده را 
تكذيب كنیم. مگر شما نگفته بوديد كه عقب ماندگی های 
پیشین منجر به افت كیفیت شده است؛ در حالی كه افت 
يک باره اخیر نمی تواند با تجربه قبلی كاربران هم خوانی 

داشته باشد و صدای كاربران بلند شده است.«

عزل سرپرست فرمانداری رفسنجان
 در پی رفتار نامناسب سرپرست فرمانداری رفسنجان 
با يكی از خبرنگاران، احمد وحیدی وزير كشور در 
تماس تلفنی با استاندار كرمان، دستور عزل علی اكبر 
پورمحمدی را صادر كرد. در اطلاعیه وزارت كشور آمده 
است: گفتمان دولت مردمی و عدالت محور آيت ا... دكتر 
سید ابراهیم رئیسی ايجاب می كند كه مديران آن ضمن 
داشتن روحیه مردمی و جهادی، نسبت به تعامل و تكريم 
آحاد افراد جامعه اهتمام داشته باشند. همچنین انتظار 
می رود اصحاب رسانه بیش از پیش با رويكرد حرفه ای 
خود به ويژه در طرح پرسش، مسئولان را در مسیر 

توسعه و پیشرفت كشور ياری دهند. 

واکنش ایران به تحولات تازه اوکراین
سخنگوی وزارت امور خارجه ايران در خصوص 
آخرين تحولات در اوكراين اظهار داشت: ما با حساسیت 
موضوعات مرتبط با اين كشور را پیگیری می كنیم. 
سعید خطیب زاده افزود: جمهوری اسلامی ايران تمام 
طرف ها را به خويشتنداری دعوت و معتقد است بايد 
از هرگونه اقدامی كه به تشديد تنش ها منجر شود 
اجتناب كرد. وی همه طرف ها را برای تلاش به منظور 
حل و فصل اختلافات از طريق گفت وگو و در چارچوب 
مسالمت آمیز فراخواند و افزود: متاسفانه مداخلات و 
اقدامات تحريک آمیز ناتو با محوريت آمريكا شرايط را 

در اين منطقه پیچیده تر كرده است. 

 واگذاری سهام سرخابی ها 
باید به ۵۱ درصد برسد

نايب رئیس كمیسیون اجتماعی مجلس معتقد است 
كه واگذاری استقلال و پرسپولیس از طريق بورس 
گام مثبتی است، اما اين فقط ١۰درصد سهام اين دو 
باشگاه است و بايد اين میزان به حداقل ۵١درصد برسد. 
علی بابايی كارنامی نماينده ساری در مجلس يازدهم 
در مطلبی در صفحه شخصی خود در توئیتر نوشت:  
»واگذاری استقلال و پرسپولیس از طريق بورس گام 
مثبتی است، اما اين فقط ١۰درصد سهام اين دو باشگاه 
است و بايد اين میزان به حداقل ۵١درصد برسد. اگر 
تجربه خصوصی سازی های ناموفق سال های اخیر در 
اين دو باشگاه تكرار شود قطعا تبعات اجتماعی جبران 

ناپذيری خواهد داشت.«

توافق برای حل مشکلات منطقه 
وزير خارجه عربستان گفت كه در صورت دستیابی 
به توافق در وين اين توافق بايد نقطه آغازی برای حل 
تمام مشكلات منطقه باشد. فیصل بن فرحان در نشست 
خبری مشترک با جوزپ بورل، مسئول سیاست خارجی 
اتحاديه اروپا در حاشیه نشست وزارتی شورای همكاری 
خلیج فارس و اتحاديه اروپا در بروكسل گفت: در صورت 
دستیابی به توافق هسته ای اين توافق بايد نقطه آغازی 
برای حل تمام مشكلات منطقه باشد و برنامه هسته ای 
ايران  و امنیت منطقه را شامل شود. فیصل بن فرحان 
كه رياست هیات شورای همكاری خلیج فارس در اين 
نشست را برعهده دارد تاكید كرد: اتحاديه اروپا نقش 
مهمی را ايفا می كند و در مذاكرات وين حضور دارد و 
امیدواريم كه اين اتحاديه در راستای ايجاد امنیت و 
ثبات در منطقه نقش ايفا كند و منطقه خلیج)فارس( 

بخشی از مذاكرات باشد. 

قدردانی سازمان ملل از ایران 
در گفت وگوی تلفنی گیر پدرسن فرستاده ويژه 
سازمان ملل متحد در امور سوريه با علی اصغر خاجی 
مشاور ارشد وزير امور خارجه در امور ويژه سیاسی، آخرين 
تحولات سوريه به ويژه برگزاری نشست كمیته قانون 
اساسی مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت. خاجی در 
اين گفت وگو با تاكید بر برقراری ثبات در صحنه میدانی 
سوريه و اوضاع سیاسی مناسب اين كشور، از توافقات 
بعمل آمده جهت برگزاری نشست هفتم كمیته قانون 
اساسی و تداوم گفت وگوها در چارچوب روند سیاسی، با 
توجه به واقعیت های جاری سوريه، استقبال كرد. پدرسن 
ضمن تشكر از تلاش های جمهوری اسلامی ايران در 
برقراری صلح و آرامش در سوريه و همچنین حمايت آن 
از گفت وگوهای سیاسی، توضیحاتی پیرامون سفر خود به 
دمشق و توافقاتی كه با مقامات سوريه داشته، ارائه نمود. 
در اين گفت وگو دو طرف بر لزوم حل مسائل انسانی از 

جمله بازگشت آوارگان و پناهجويان تاكید نمودند. 

خبـــر

حسن بهشتی پور
 تحلیلگر مسائل بین الملل 

سخنگوی قوه قضائیه: 

برای برخی از مسئولان دولت های قبل حکم صادر شده است
 حکم قطعی برای18 همدست حمید باقری درمنی 

آرمان ملی: سخنگوی قوه قضائیه درباره پرونده های فساد از 
جمله پرونده همدستان حمید باقری درمنی اظهار داشت: شاهد 
هستید كه پرونده های مهمی در دستور كارند و محاكمات آنها 
به صورت علنی پخش می شود. در پرونده حمید باقری درمنی كه 
به اعدام محكوم و حكم هم اجرا شد، پرونده تعدادی از همدستان 
او مفتوح بود كه حكم قطعی ١۸ نفر از همدستان او صادر شده 
است. ذبیح ا... خدايیان در نشست خبری درباره صدور احكام ١۸ 
نفر از كسانی كه در پرونده باقری درمنی مطرح بودند افزود: يكی 
از محكومین پدرام تقی پور شاهكوهی به جرم جعل اسناد رسمی 
و معاونت در كلاهبرداری شبكه ای و معاونت در انتقال مال غیر 
و جرايم ديگر به شش فقره حبس اعم از ۵ سال و نیم، ١۲ سال، 
۶ سال و نیم و ۲ سال و در مجموع به ۲۲ سال حبس و رد مال 
محكوم شده است. فريبرز فیروز بخت مديرعامل سابق نفت 
جی به تحمل ۳۰ سال حبس تعزيری و استرداد اموال و جزای 
نقدی محكوم شده است. مرتضی فقیه ايمانی به جرم مشاركت 
در كلاهبرداری از شركت نفت جی به ۲۵ سال حبس محكوم 
شده است. جواد میرمحمدی به تحمل ۳۰سال حبس و سه 
فقره حبس ديگر محكوم شده است. قاسم علی بهرامی به ۵ سال 
حبس محكوم شده است. بقیه اين ١۸ نفر از دو سال تا ١۵ سال 
حبس محكوم شدند. سخنگوی دستگاه قضا درباره مرخصی 

نوروزی زندانیان بیان كرد: هر ساله در ايام نوروز به تعدادی از 
زندانیان مرخصی اعطا می شود به خصوص در سال های اخیر 
به دلیل كرونا به تعداد بیشتری مرخصی داده می شود. امسال 
باز ما مرخصی ايام نوروز را داريم. رئیس قوه قضائیه دستور داد 
هیاتی متشكل از مسئولان قضائی و سازمان زندان ها اين موضوع 
را بررسی كنند تا چه كسانی مشمول مرخصی قرار گیرند و 
كسانی كه سارق و مخل امنیت هستند جزو مستثنیات قید 
می شود و اين قبیل افراد از مرخصی استفاده نمی كنند. خدائیان 
درباره تخريب بناهای شخصی و رستوران ها در حريم رودخانه 
چالوس، اظهار كرد: اخیراً شاهد اقدام جدی در آزاد سازی حريم 
رودخانه ها و درياها بوديم و اين اقدام اخیر نشان داد كه اگر قوه 
قضائیه و دولت همدل به موضوعی ورود كنند چه نتايجی خواهد 
داشت و خوشبختانه به خوبی كار پیش رفت و سواحل رودخانه 
كرج آزاد شد و دو دستگاه دولتی باقی ماندند كه آنها هم نسبت 
به رفع تصرف اقدام خواهند كرد. سخنگوی قوه قضائیه در مورد 
ورود دستگاه قضا به تولید خودروهای بی كیفیت اظهار كرد: 
نظارت بر كیفیت خودروها بر عهده دستگاه های اجرايی است و 
چنانچه خودروسازها تمكین نكرده و اقدام به ساخت خودروهای 
بی كیفیت كنند دستگاه قضائی ورود می كند. سازمان بازرسی 
كل كشور در رابطه با خودروهای پاركینگی، ورود كرده و در 

بحث ارتقای كیفیت خودرو با كمک ساير دستگاه های نظارتی 
را پیگیری خواهیم كرد. سخنگوی دستگاه قضا در خصوص 
اظهارات رئیس شركت دخانیات در ارتباط با فساد در اين شركت 
و رانت آقازاده ها و دستورات رياست قوه قضائیه در اين ارتباط 
اذعان كرد: اينكه اعلام شده اسامی اين افراد به قوه قضائیه اعلام 
شده تا اين لحظه حاصل نشده و ما منتظر هستیم و اگر موردی 
اتفاق افتاده موارد را اعلام كنند تا مسئولان قضائی پیگیر اين 
موضوع باشند. خدائیان در خصوص اقدامات لازم جهت بررسی 
شكايت های مطروحه از مجلس نسبت به دولت قبل عنوان كرد: 
در رابطه با پرونده هايی كه برای برخی از مسئولان دولت های 
قبل تشكیل شده است حتی علیه برخی از مسئولان بانک 
مركزی و منسوبین برخی مسئولان پرونده هايی تشكیل و منجر 
به صدور حكم شده است. وی تاكید كرد: برای قوه قضائیه مهم 
نیست چه كسی مرتكب جرم شده و يا از مقامش سوءاستفاده 
كرده است بلكه برای قوه قضائیه احراز جرم مهم است و مردم 
شاهد هستند در اين مدت با برخی افراد در سطوح بالای 
حكومتی حتی در رده معاون اول و برخی مسئولان عالی كشوری 
برخورد شده و حتی محكوم شدند و چنانچه اگر گزارشی از 
مسئولی به قوه قضائیه واصل شود و دلايل لازم در آن طرح شده 

باشد قوه قضائیه به آن ورود می كند.

سـرمقالـــه

مذاكرات وين برای احیای برجام و برداشته شدن تحريم های 
ايران به نتايجی رسیده و در واقع توافق كلی انجام شده و طرفین 
در حال چانه زنی برای گرفتن آخرين امتیازاتی كه می توانند 
به دست بیاورند هستند. لذا توافق در كلیات صورت گرفته و 
بر روی بحث هايی مثل تضمین كه در روزهای اخیر نیز بیشتر 
مورد بحث قرار گرفته و بیشتر هم طرف ايرانی تاكید و اصرار 
دارد مقداری بحث وجود دارد. حال ممكن است كه در اين 
خصوص طرفین به يک حد واسطی رضايت دهند. به عنوان 
مثال؛ طرف ايرانی خواسته كه كنگره يک بیانیه سیاسی بدهد 
حال شايد كنگره اين كار را نكند و مثلا خانم نانسی پلوسی به 
عنوان رئیس مجلس نمايندگان و كنگره به عنوان يک دموكرات 
بیايد و اعلام كند كه اين توافق مورد تايید است. اينها حد وسط 
يک كاری است كه در ديپلماسی معمول است و وقتی طرفین 
مقداری سخت می گیرند و نظراتشان متفاوت است به راه حل 
سومی فكر می كنند. همان طور كه در خبرها هم آمده توافق 
انجام خواهد شد. حال تا فردا و پس فردا و شايد تا يكی دو هفته 
آينده نیز جا دارد كه اعلام شود. ممكن است در ۳ روز آينده يا 
ده روز آينده توافق اعلام شود. اما آنچه مسلم است اين توافق 
صورت می گیرد. اما در مورد اينكه بعضا گفته می شود اين توافق 
موقت خواهد بود تصور نمی شود كه توافق موقتی را شاهد 
باشیم. چرا كه توافق موقت اصلا به صلاح ايران نیست و يک 
چیز خیلی روشنی است. اگر بخواهد يک توافقی موقت باشد 
ايران نمی تواند كار تجاری، اقتصادی و جذب سرمايه انجام 
دهد. چون هیچ كشوری برای يک كشوری كه پنج تا شش سال 
در تحريم بوده و از طرفی تحت فشار آمريكايی ها نیز هستند و 
انتخابات بعدی نیز شانس جمهوريخواهان را بیشتر می  بینند 
بیايند در ايران سرمايه گذاری كنند كه بعد گروهی در آمريكا 
روی كار بیايند و از برجام خارج شوند. لذا تصور می شود كه اين 
توافق دائم است. در خصوص بحث تضمین نیز همانطور كه 
بارها گفته شده اگر ايران بتواند اين سانتريفیوژها و اين میزان 
اورانیوم غنی شده را زير نظر آژانس در ايران حفظ كند هیچ 
مشكلی ندارد. چرا كه آنها هنوز نگران گريز هسته ای هستند و 
معتقدند كه هرچه زودتر بايد اين توافق انجام شود كه ايران به 
آن گريز هسته ای نزديک نشود. لذا وقتی اين سانتريفیوژ ها در 
ايران باشد هر كشوری؛ چه آمريكا، چه اروپا و چین و روسیه 
بخواهند احتمالا از برجام خارج شوند می دانند كه فردای 
آن روز ايران اورانیوم غنی شده و سانتريفیوژه های پیشرفته 
را دارد و می توانند به آن چیزی كه برای آنها وحشتناک و 
ترسناک است نزديک شود. از طرف ديگر آنچه مدنظر وزير 
امور خارجه كشورمان در اظهارات اخیرش بوده در خصوص 
اقدام آمريكايی ها ناظر بر همین بحث تضمین بوده و تصمیم 
سیاسی آمريكا نیز تحت عنوان بیانیه سیاسی كنگره به عنوان 
يک راه حل مطرح می شود. هر چند ممكن است كه راه حل های 

ديگری نیز ارائه شود.

توافق دائم، نه موقت 

عبدالرضا فرجی راد
 تحلیلگر مسائل بین الملل

مرز تحریم ها بدون اتکا به 
مذاکرات شکست!

سفر قطر ارتباطی با مذاکرات 
وین یا عربستان ندارد

معاون اقتصادی رئیس جمهور گفت: 
دولت سیزدهم با انجام تدابیر مختلف 
از جمله وارد كردن ارز مورد نیاز مرز 
اتكا به مذاكرات  تحريم ها را بدون 
شكست. محسن رضايی اظهار داشت: 
دولت با وارد كردن ارز مورد نیاز توانست 
كشور را از تحريم بیرون بیاورد و اين 
نتیجه بگونه ای بود كه مذاكرات هسته ای 
به صورت جدی در حال پیگیری بوده 
اما همچنان به نتیجه نرسیده است. 
وی افزود: در نتیجه اين اقدامات تمام 
مرزهای تحريم ها شكسته شده و با يک 
سرعت قابل توجهی صادرات و تجارت 
كشور در حال رونق و روبه افزايش است. 
معاون اقتصادی رئیس جمهور افزود: 
امروز برای شتاب دادن به پیشرفت كشور 
بايد از كارهای پروژه ای حتی كسب 
كارآفرينی به سمت صنعت سازی پیش 
بريم كه پتروشیمی از جمله چند صنعت 
آينده دار كشور است كه از ابتدا تا انتهای 
آن بايد بازآفرينی و ساماندهی شود. وی 
افزود: در اين راستا نیازمند تقويت تامین 
مالی، فناوری ها و تجارت، بازاريابی و 

برندينگ هستیم.

سخنگوی دولت با تاكید بر اينكه 
سفر قطر هیچ ارتباطی با مذاكرات 
وين يا عربستان ندارد، اعلام كرد كه آن 
مذاكرات در مسیر خودش در جريان 
است. علی بهادری جهرمی اظهار 
كرد: شاهد سفر رئیس جمهوری به 
قطر و برگزاری ديدارهای دوجانبه و 
شركت در مجمع صادركنندگان گاز 
هستیم. سخنگوی دولت افزود: برخی 
مشكلات اقتصادی مزمن است و نیاز 
به اقدامات زمان بر دارد. با اين حال 
اقدامات مهمی نظیر آغاز عملیات 
اجرايی ۴۸ پروژه بزرگ صنعتی با 
دستور رئیس جمهور در ١۳ استان 
به ارزش ۵۰۰ هزار میلیارد تومان 
با محوريت بخش خصوصی كه ١١ 
میلیارد دلار صادرات يكی از عوايد اين 
پروژه هاست، صورت پذيرفته است. وی 
ادامه داد: مذاكرات وين پیشرفت قابل 
توجهی داشته است و چند موضوع مهم 
باقیمانده كه منتظر تصمیم گیری 
طرف مقابل است و منتظر اراده واقعی 

آنها برای رفع تحريم ها هستیم.

آرمان ملی: رئیس جمهور در ششمین 
 )GECF( مجمع كشورهای صادركننده گاز
در قطر ضمن تبريک به شیخ تمیم بن حَمَد 
آل ثانی برای رياست بر ششمین نشست سران 
مجمع كشورهای صادركننده گاز و تشكر از 
دولت و ملت قطر به برگزاری اين نشست و 
مهمان نوازی  گرم از هیات جمهوری اسلامی 
ايران، گفت: رويكرد ما به عنوان اعضای 
مجمع كشورهای صادركننده گاز، برای 
عرضه بیشتر گاز طبیعی به بازار جهانی، 
رويكردی با جنبه های انسان دوستانه است. 
اهم اظهارات سید ابراهیم رئیسی از اين 

قرار است: 
هدف مجمع كشورهای صادركننده گاز و 
بانیان و اعضای آن حمايت از حقِ حاكمیت 
منابع طبیعی خود خصوصا  بر  كشورها 
گاز، همكاری در يافتن راهكارهايی جهت 
حمايت از منافع جمعی كشورهای عضو، 
توسعه همكاری میان كشورها در زمینه های 
مختلفی از جمله اكتشاف، تولید و تجارت گاز 
طبیعی، تقويت نقش گاز طبیعی در تركیب 
انرژی مصرفی جهان و همفكری و همكاری 
در تقويت امنیت عرضه و امنیت تقاضای گاز 

طبیعی است. 
 پس از گذشت بیش از يک دهه از زمان 
برگزاری اولین اجلاس سران اين مجمع در 
سال ۲۰١١ كه با شعار »گازطبیعی پاسخی 
به چالش های توسعه پايدار در قرن۲١« 
در دوحه برگزار شد، جهان اكنون بیش از 
گذشته نیازمند تلاش جمعی كشورهای عضوِ 
مجمع، برای تحقق اين شعار است. اجلاس 

ششم، نخستین نشست سران پس از شروع 
پاندمی كويد- ١٩ است و شعار آن يعنی 
»گاز طبیعی: شكل دهنده آينده انرژی« 
خود پیام سازنده و مثبتی به جامعه دارد؛ 
مبنی بر اينكه در شرايط موجود بازارهای 
انرژی و در مسیر دشوار جهان در بازيابیِ 
اقتصادی پس از كرونا، گاز طبیعی يک عاملِ 
كمک كننده خواهد بود. روند رو به رشدِ 
برقی شدن در دهه های پیش رو، و نقشِ 
گاز طبیعی به عنوان مهم ترين نهاده تولید 
برق، اين چشم انداز را تقويت می نمايد. از 
اين منظر، رويكرد ما به عنوان اعضای مجمع 
كشورهای صادركننده گاز، برای عرضه 
بیشتر گاز طبیعی به بازار جهانی، رويكردی 

با جنبه های انسان دوستانه است. 
 اين موضوع جايگاه و اهمیت تصمیمات 
جمعی در مجمع كشورهای صادركننده 
گاز را كه اعضای آن در مجموع بیش از ۷۰ 
درصد از منابع اثبات شده گاز طبیعی و 
۴۴ درصد تولید بازار را در اختیار دارند دو 
چندان می سازد. اقدامات چندجانبه ای نظیر 
تبادل ديدگاه ها، به اشتراک گذاریِ دانشِ 
فنی، سرمايه گذاری هایِ مشترک و تبادلِ 
تجربیات می تواند ضمن افزايش تجارتِ گاز 
طبیعی، به افزايش همبستگی میان جوامع و 
ثبات، امنیت و همگرايی در روابطِ بین الملل 
كمک نمايد. در شرايطِ فعلیِ اقتصادِ جهانی 
و چشم اندازِ افزايش قیمت حامل های انرژی، 
پیشنهاد می كنم اين مجمع، ابتكاری با 
عنوان »گاز طبیعی در خدمت اقتصاد جهانی 
در دوران پس از كرونا« را با هدف كمک به 

بازيابی اقتصاد جهانی در دوره عبور از پاندمی 
كوويد- ١٩ به اجرا گذارد. در شرايطی كه آثار 
و تبعات سوءِ ناشی از شیوع اين ويروس رو 
به كاهش است، ايفای نقش محوریِ مجمعِ 
كشورهای صادركننده گاز، در تضمین امنیت 
عرضه انرژی در جهان بسیار امیدوار كننده 

خواهد بود.
 ايران آماده است ايجاد يک صندوقِ 
سرمايه گذاری مشترک در بین اعضا را نیز با 
نگاه مثبت بررسی كند. گاز طبیعیِ تولید شده 
توسط اعضای مجمع، می تواند به عنوان 
ابزاری در جهت كاهش اثرات زيست محیطی 
ناشی از انتشار گازهای گلخانه ای و كنترل 
روند گرمايش زمین مورد استفاده قرارگیرد. 
جايگزين  بهترين  می تواند  طبیعی  گاز 
سوخت های آلاينده باشد. لذا بايد تأكید كنم 
تعیین اهداف اقلیمی، بدون در نظرگرفتن 
واقعیات امروز انرژی جهان از نظر وجود 
منابع مالی كافی و دسترسی عمومی به 
فناوری های پیشرفته، كمكی به حل مسائل 
اقلیم  تغییر  در خصوص  پیچیده جهان 

نمی كند.
ابتكارات  از  بايد  جهانی  جامعه   
چندجانبه با هدف ارتقای امنیت عرضه 
انرژی و در عین حال، حفظ محیط زيست، 
نظیر آنچه اين مجمع در پی آن است، 
حمايت كند؛ از جمله جامعه جهانی بايد 
مانع هرگونه اقدام يكجانبه و قهری نظیر 
تحريم های ظالمانه ايالات متحده آمريكا 
علیه صنعت نفت و گاز اعضای مجمع گردد 
و آن را به رسمیت نشناسد؛ هر چند، در 

جهان امروز و با وجود ملت های بیدار و آزاده، 
استفاده از حربه ی تحريم برای تحمیل اراده 
و خواسته های سلطه گرانه يک كشور بر 
كشورهای مستقل تأثیر و كاركردی ندارد، 
اما در عین حال منافع اقتصادی كشورهای 
عضو مجمع را به مخاطره می اندازد. در 
فضای تعاملیِ بین كشورهای صادركننده 
گاز، منافع انفرادی هر يک از كشورهای 
عضو می تواند در قالب يک استراتژی جمعیِ 
مبتنی بر همكاری های جمعی تأمین شود. 

 ايران به عنوان يكی از بزرگ ترين 
دارندگان ذخاير گازطبیعی جهان، از ظرفیت 
بسیار بالايی برای تولید، انتقال و صادرات گاز 
طبیعی و مشاركت بیشتر در تأمینِ امنیتِ 
عرضه انرژی جهانی برخوردار است. ايران 
يكی از كشورهای نمونه و پیشرو در جهان در 
توسعه مصرف داخلی گاز، محسوب می شود؛ 
به طوری كه اكنون ٩۵درصد جمعیت ايران 
تحت پوشش شبكه سراسری گازطبیعی 
قرار دارد و جايگزينی سوخت های مايع با 
گازطبیعی، در بخش های صنعت، حمل ونقل 

و نیروگاهی با موفقیت اجرا شده است. 
 درحال حاضر، سهم گازطبیعی در 
سبد مصرف انرژی ايران به بیش از ۷۰ 
درصد افزايش يافته است. در حال حاضر، 
ما سیاست ارتقای كارايی مصرف انرژی و 
كاهش شدت مصرف را در دستوركار خود 
قرار داده ايم و با بهره مندی فزاينده بازار 
جهانی از نفت ايران و ارتقای ظرفیت تولید 
گاز طبیعی، شاهد افزايش ظرفیت صادراتی 

ايران خواهیم بود. 

رئیس جمهور:   

  گاز طبیعی شکل دهنده آینده انرژی جهان است

 رویکرد کشورهای صادرکننده گاز برای عرضه بیشتر به بازار جهانی انسان  دوستانه است
 راهبرد منطقه ای ایران مبتنی بر افزایش تولید و صادرات گاز طبیعی است

آرمان ملی:  مذاكرات احیای برجام در وين همچنان پر فشار 
و جدی پیگیری می شود و به نظر می رسد كه طرفین مذاكره 
گام های پايانی را برای حل اختلافات موجود برای رسیدن به 
توافق بر می دارند و بايد طی روزهای آينده و شايد هم يكی دو 
هفته ديگر شاهد اعلام توافق از سوی ايران و ١+۴ باشیم. با اين 
اوصاف در حالی كه روسای هیات های سه كشور اروپايی عضو 
برجام برای همراهی هیات های ديپلماتیک خود در كنفرانس 
مونیخ و انجام برخی مشورت ها وين را ترک كرده بودند، روز 
دوشنبه با حضور در محل مذاكرات رايزنی های دو جانبه و چند 
جانبه را از سرگرفتند. نماينده روسیه در سازمان های بین المللی 
واقع در وين و رئیس هیات مذاكره كننده اين كشور در مذاكرات 
وين روز دوشنبه در تويیتی از ديدار با روسای هیات های سه كشور 
اروپايی در راستای احیای برجام خبر داد. میخائیل اولیانوف 
نوشت: نشستی جهت ايده پردازی با سران هیات های آلمان، 
انگلیس و فرانسه در مذاكرات وين انجام گرفت. ما درخصوص 
راه ها و تدابیر احتمالی برای حل وفصل مشكلات برجسته  
باقی مانده گفت وگو كرديم. ديدارهای مشابهی در فرمت های 
مختلف میان تمامی مشاركت كنندگان ديگر در مذاكرات در 
حال انجام است. شايان ذكر است ديدارهای دو جانبه و چند جانبه 
میان هیات های مذاكره كننده ايران و ١+۴ در روزهای اخیر در 
سطوح سیاسی و كارشناسی ادامه داشته است. آنچه مسلم است 
منابع نزديک به هیات مذاكره كننده ايران روند فعلی مذاكرات 
را رو به جلو می دانند اما تاكید دارند كه متن توافق در وين هنوز 
نهايی نشده است و گفت وگوها برای حل و فصل اختلافات باقی 
مانده همچنان ادامه دارد. اين منابع تصريح دارند، هر چند موارد 
اختلافی بسیار كاهش يافته و به چند مورد محدود شده است، اما 
موضوعات باقی مانده از اهمیت اساسی برای ايران برخوردار است 
و تا وقتی در مورد اين موضوعات تصمیم گیری نشده، نمی توان 
از نهايی شدن متن و دستیابی به توافق سخن گفت. اين در حالی 
است كه اخیرا سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه 
كشورمان با بیان اينكه در مذاكرات وين پیشرفت های بسیار 
قابل توجهی صورت گرفته است، گفت: دامنه و تعداد موضوعات 
كاهش جدی پیدا كرده ولی موضوعات باقی مانده سخت ترين، 
كلیدی ترين و جدی ترين موضوعاتی است كه بايد حل شود. حال 
بايد ديد چه زمانی طرفین به توافقی كامل خواهند رسید و به جای 

ابراز امیدواری صرف به اعلام توافق روی خواهند آورد. 
 تحرکات اروپایی ها در وین 

مذاكرات رفع تحريم ها روز دوشنبه با جلسات پی درپی 
هیات اروپايی پی گرفته شد و در مقاطعی هم هیات ايرانی به 
اين جلسات ملحق شدند. مذاكره كننده ارشد روسیه، میخائیل 
اولیانوف هم در تويیتی از جلسه مشترک با سران هیات های 
آلمان، انگلیس و فرانسه خبر داد و نوشت: ما درخصوص راه ها 

و تدابیر احتمالی برای حل  و فصل مشكلات برجسته  باقی مانده 
گفت وگو كرديم. ديدارهای مشابهی در فرمت های مختلف میان 
تمامی مشاركت كنندگان ديگر در مذاكرات درحال انجام است. 
شنیده ها از منابع غیر ايرانی حاكیست كه شمار نمايندگان فرانسه 
در تركیب هیات موسوم به سه كشور اروپايی در جلسات بیشتر 
و تحركات آن ها به نسبت ساير طرف های اروپايی افزايش قابل 
توجهی داشته است. پیشتر يک منبع مطلع غیر ايرانی از افزايش 
تحركات اروپايی ها با محوريت فرانسه خبر داده و گفته بود كه 
آن ها در روزهای اخیر سرگرم برگزاری جلسات پی درپی در هتل 
كوبورگ هستند كه عموما تا دير وقت ادامه دارد. اين درحالیست 
كه طرف های غربی بازی دوگانه بر سر »متن« و »زمان« را در 
آستانه توافق تشديد كرده و سعی می كنند در لابه لای انتشار 
واقعیات، مطالب نادرستی هم منتشر كنند تا اذهان عمومی را 
تحت تأثیر قرار داده و به فضای مذاكره فشار روانی وارد كنند. 
فرانسه به عنوان تنها قدرت اتمی اتحاديه اروپا همواره نسبت به 
اين موضوع كه بتواند رهبری اروپا را به دست گیرد احساس غرور 
داشته و سال گذشته از طرف های علاقه مند اروپايی خواسته بود 
با اين كشور وارد يک گفت وگوی استراتژيک در زمینه قدرت 
بازدارنده اتمی و همچنین افزايش بودجه دفاعی شوند. از طرفی 
آلمان به عنوان ديگر قدرت بزرگ اروپايی در اين مساله با فرانسه 
اختلاف نظر دارد. در خصوص مذاكرات وين هم می توان اين طور 
بیان كرد كه تحركات فرانسه در مراحل پايانی گفت وگوها، از 
يک سو با رقابت های داخلی اتحاديه اروپا و از سوی ديگر كسب 
امتیاز در عرصه بین المللی، در آستانه انتخابات رياست جمهوری 

پیش رو در اين كشور بی ارتباط نیست. 
  به نتیجه مذاکرات خوشبینیم

وزير امورخارجه كشورمان كه برای شركت در كنفرانس 
امنیتی مونیخ به آلمان سفر كرده بود در گفت وگو با شبكه خبری 
سی ان ان در خصوص خوشبینی به احیای برجام و امضای مجدد 
توافق اظهار داشت: ما نسبت به نتیجه مذاكرات در وين خوشبین 
هستیم اما به بخشی از آنكه مربوط به جمهوری اسلامی ايران 
است. چرا خوشبین هستیم به اين دلیل كه دولت جناب آقای 
رئیسی اراده جدی برای دستیابی به يک توافق خوب و فوری در 
وين دارد. ما برای رسیدن به يک توافق خوب تلاش های زيادی را 
در هفته های گذشته به عمل آورده ايم و اكنون می توانم بگويم كه 
تاكنون هرگز تا اين اندازه به رسیدن به يک توافق خوب نزديک 
نبوده ايم. حسین امیرعبداللهیان گفت: برای آنكه به اين توافق 
خوب نزديک شويم از طرف هیأت ايرانی، ابتكارات و انعطاف 
زيادی نشان داده شده است. اكنون نوبت آمريكا و طرف های 
غربی است كه ابتكار و انعطافی از خود نشان دهند. ابتكار و انعطاف 
طرف غربی می تواند مذاكرات را در كمتر از چند ساعت يا چند 
روز به سرانجام برساند. وی در اين خصوص چه نوع انعطاف هايی 

مدنظر ايران است افزود: چندين موضوع باقی مانده است كه جزو 
خطوط قرمز ما هستند. ما هنوز در موضوع تضمین نتوانسته ايم 
يک ابتكار عملی و قابل اعتماد را از طرف آمريكايی دريافت كنیم. 
ما معتقد هستیم كه تمامی موضوعات چه در حوزه هسته ای و چه 
در حوزه رفع تحريم ها بايد به صورت يک بسته حل و فصل شوند. 
در بازگشت همه طرف ها به برجام، اين امر پذيرفته نیست كه ما 
هم نظام سخت راستی آزمايی آژانس بین المللی انرژی اتمی را 
بپذيريم و از ديگر سو به طور همزمان برخی از موضوعات ما در 
دستور كار شورای حكام آژانس قرار داشته باشد. رئیس دستگاه 
ديپلماسی در مورد مذاكره مستقیم با آمريكا بیان كرد: يک ديوار 
بلند بی اعتمادی بین ما و آمريكايی ها وجود دارد. ما طی هفته های 
اخیر از كانال های مختلف پیام هايی را دريافت كرديم مبنی بر 
اينكه مقامات آمريكا علاقه مند هستند با جمهوری اسلامی ايران 
گفت وگوی مستقیم داشته باشند. حتی چند روز قبل از اينكه 
من برای اجلاس امنیتی مونیخ عازم آلمان شوم نیز پیام هايی را 
دريافت كردم اما در پاسخ به صراحت اعلام كردم كه آمريكايی ها 
بايد رفتار خود را تغییر دهند. آقای بايدن نمی تواند هم از حسن 
نیت حرف بزند و هم در طرف مقابل، تنها در طول چند ماه 
گذشته، در سه نوبت تحريم های جديدی را علیه اشخاص حقوقی 

و حقیقی ايران اعمال نمايد. 
  احیای برجام محور گفت وگوها

احیای برجام اين روزها محور مذاكرات دوجانبه میان مقامات 
وسران كشورها شده است چنانكه در هر اجلاس و نشستی از توافق 
در وين صحبت می شود. انريكه مورا، هماهنگ كننده كمیسیون 
مشترک برجام و مذاكره كننده ارشد اتحاديه اروپا در مذاكرات 
وين در صفحه تويیترش نوشت: مذاكرات وين درباره برجام در 
لحظه سرنوشت سازی قرار دارد. پس از ١۰ ماه مذاكره به پايان 
كار نزديک می شويم. نتیجه هنوز نامشخص است. مورا ادامه داد: 
مسائل مهم بايد حل شوند. اما تمامی هیات های مذاكره كننده 
كاملا تعامل دارند. كار فشرده در كوبورگ ادامه دارد. همچنین 
فواد حسین وزير خارجه عراق در ديدار هیاتی از سناتورهای 
آمريكايی درخصوص مذاكرات ايران و آمريكا و اهمیت اين 
مذاكرات رايزنی كرد. در همین راستا فیصل بن فرحان، وزير 
خارجه عربستان در نشست خبری مشترک با جوزپ بورل، 
مسئول سیاست خارجی اتحاديه اروپا در حاشیه نشست وزارتی 
شورای همكاری خلیج فارس و اتحاديه اروپا در بروكسل گفت: 
در صورت دستیابی به توافق هسته ای اين توافق بايد نقطه آغازی 
برای حل تمام مشكلات منطقه باشد و برنامه هسته ای ايران  و 
امنیت منطقه را شامل شود.  وی افزود: تحاديه اروپا نقش مهمی 
را ايفا می كند و در مذاكرات وين حضور دارد و امیدواريم كه اين 
اتحاديه در راستای ايجاد امنیت و ثبات در منطقه نقش ايفا كند و 

منطقه خلیج)فارس( بخشی از مذاكرات باشد.

»آرمان ملی« روند تحرکات پیرامون احیای برجام را بررسی می کند

لحظه هاي سرنوشت ساز در وین  
 امیر عبداللهیان: تمامی موضوعات باید به صورت یک بسته حل و فصل شوند

 انریکه مورا: مذاکرات وین در لحظه سرنوشت سازی قرار دارد        اولیانوف: مذاکرات وین در شرف عبور از خط پایان است

معرفی 200 نفر از 
رانت خواران ارز ترجیحی 

كمیسیون  دوم  نايب رئیس 
برنامه و بودجه درباره سرانجام 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی می گويد: 
دولت می گويد كه ديگر نمی تواند 
ارز ترجیحی را اجرا كند. يكی از 
مواردی كه در حذف ارز ترجیحی 
مورد بحث و اختلاف قرار گرفته، 
شیوه اجرای آن است. از سويی ديگر 
مجلس هم اعلام كرده به اين شرط 
با اين حذف موافقت خواهد كرد كه 
بايد تبعات حذف اين ارز را در نظر 
گرفته و جبران كنیم. محمدرضا 
میرتاج الدينی درباره اظهارات روز 
گذشته غنی نظری مبنی بر اينكه 
تعداد رانت خواران ارز ترجیحی 
۵۰۰ نفر است گفت: اينكه آقای 
نظری يک عدد مشخصی را گفته 
اصلا مبنا نیست! وی در ادامه اضافه 
كرد: آقای نظری همین طوری يک 
عددی گفته وگرنه ما نمی دانیم 
تعداد اين رانت خواران چقدر است! 
حدود ۲۰۰ نفر از كسانی كه استفاده 
رانتی از ارز ترجیحی می كردند، را 
به مراجع مربوط معرفی كرده ايم. 
میرتاج الدينی اعلام كرد: به طور 
كلی ارز ترجیحی باعث مشكلات 
و رانت های فراوان شده است. بنده 
كاملا موافق حذف ارز ترجیحی 

هستم.


